
V Beogradu se v parlamentarnem od
boru pretresa načrt novega občinskega 
zakona. Po poedinih okrajih naše ožje 
domovine pa se razpravlja vprašanje o 
združenju občin. To vprašanje je jako 
težavno in težko rešljivo v splošno za
'dovoljnost. Poročila, ki prihajajo iz raz 
Bih krajev, to potrjujejo. Interesi se kaj 
radi križajo in zato se tudi predlogi 
množijo. Če pomislimo, da večina na
gih občin zlasti na Slovenskem Štajer
skem spada v vrsto malih občin, bode 
nam jasno, kako občutna je dalekosež
na sprememba, ki se namerava izvesti 
s tem, da se ustvarjajo takozvane veli
ke občine. 

Naloga vseh pristojnih činiteljev je, 
da se pri izvrševanju te spremembe za
ščitijo predvsem kmetski interesi. Zna
no je, da nekateri poslanci iz dravske 
banovine branijo v Beogradu mišljenje, 
naj ostanejo mala mesta in trgi občine 
2a se, če tudi ne dosezajo števila 3000 
prebivalcev, kakor to določa spreme
njen načrt novega občinskega zakona. 
Reči pa je treba to, kar smo mi 
vedno poudarjali in zahtevali: Enaka 
pravica za malomeščane in tržane ter 
za kmete. Če se morajo male kmetske 
občine kljub razdaljenosti združiti med 
seboj v velike občine, naj ista nujnost 
velja tudi za male mestne in trške ob
čine, ki niso oddaljene od svojih okolic. 

Minister Pucelj je koncem prvega 
tedna v mesecu januarju tega leta go
voril v Ljubljani ter rekel o zložitvi ob
čin tole: »Kar se tiče pregrupacije ob
čin, je dejstvo, da imamo tako majhne 
občine, da sploh ne zaslužijo svojega 
imena. Občine morajo biti tako velike, 
da lahko vrše svoje socialne, gospodar
ske in kulturne naloge. Upoštevati je 
seveda pri tem geografski položaj in za

Občine in o&Cinshi zahon. 
devo bo treba urediti po razmerah ta
ko, da bodo občine postale gospodarsko 
zaokrožene enote. Pri tem ne smejo pri
ti do veljave interesi posameznikov, 
ampak resnične koristi ljudstva.« Kdo 
pa bo podvržen tej pregrupaciji občin, 
ali samo kmetske občine ali pa tudi ma
le mestne in trške občine? O tem ni bi
lo citati v poročilu o tem govoru niti 
besedice. Besedice tudi ni bilo o tem, 
ali bo zmagalo načelo onih poslancev 
iz dravske banovine, ki zahtevajo izje
men položaj za male mestne in trške 
občine. 

Z združitvijo občin bo še tudi treba 
rešiti marsikatera druga vprašanja, 
kakor n. pr. vprašanje občinskega do
ma, ki ga predvideva načrt novega ob
činskega zakona. V občinskem domu 
bi naj bile pisarne, dvorana za seje, 
stanovanja za občinske uslužbence, 
prostori za ječe itd. To pa bi veliko sta
lo. Ali bodo občine mogle zmagati te 
stroške, kakor tudi one za občinske taj
nike in druge uslužbence? Nadalje je 
vprašanje občinskega tajnika, stražni
ka, sluge in davčnega uradnika, ki naj 
bi mu bilo izročeno iztirjevanje dav
kov. Ljudstvo pa je mnenja, naj iztir
jevanje davkov tudi še dalje vrši dav
karija sama. Kar se tiče občinskega taj
nika, je važno zlasti to, kdo ga bo na
stavljal: ali ga bo nastavil občinski od
bor ali pa bo imenovan od zgoraj, ka
kor tudi drugi občinski uslužbenci. Da 
morejo občine vršiti nalogo, ki jim pri
pada kot prvim in najvažnejšim občest
vim tvorbam, jim je potrebna samo
uprava. V čim večji meri jim bo novi 
zakon zajamčil samoupravo, tem bolj 
bodo sposobne, da izvršujejo svoje na
loge v socialnem, gospodarskem in 
kulturnem oziru. 


